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خارجـــی در جشـــنواره فارابی عرضـــه  شـــود و از این طریق 
به ســـمت ســـایر پژوهشـــگرها تســـری یابد. مهم است که 

چه کســـانی آثارشـــان مورد بررســـی قـــرار می گیرد.
 برگـــزاری نشســـت های تخصصـــی در دانشـــگاه های خارج 
از کشـــور و یا اســـتفاده از فضای مجازی، برگـــزاری وبینار با 
حضور برگزیده ها و نقد و بررســـی آثار، دعوت اندیشمندان 
خارجـــی از ســـوی دبیرخانه، نشســـت های ادواری با حضور 
اندیمشـــندان در حـــوزه ایران پژوهـــی و مطالعـــات ایـــران، 
می توانـــد بـــه فعال تر شـــدن جنبـــه بین المللی جشـــنواره 
فارابـــی منجر شـــود. فکـــر می کنـــم فعالیت هـــای ترویجی 
مبنـــی بـــر معرفـــی جشـــنواره بایـــد در ســـطح بین المللی 

افزایش داشـــته باشد.
به عنوان نمونـــه، رایزن های فرهنگی در برخی از کشـــورها 
می تواننـــد به صـــورت عملـــی جشـــنواره فارابـــی را معرفی 

. کنند
 پخش پوســـتر در دانشـــگاه ها و در ســـطح بین المللی لازم 
اســـت اما بیشـــتر به معرفی عملـــی نیاز داریـــم و می توانیم 
برگزیده هـــای جشـــنواره را در ســـطح بین المللـــی معرفـــی 
کنیـــم. رایزنان علمی مـــا که در ذیل وزارت علوم هســـتند، 
می تواننـــد بـــه معرفـــی عملـــی جشـــنواره فارابـــی کمـــک 

شـــایانی کنند.

 آیا دستاوردهای علمی جشنواره فارابی 
می تواند به نیازهای عینی کشور پاسخ دهد؟ 

به طوری که پژوهش ها به سمت و سویی برود 
که پاسخگوی نیازهای جامعه باشد؟

بـــه پژوهش هـــای  را  یـــک بخشـــی  می توانیـــم مشـــخصاً 
کاربـــردی اختصـــاص دهیم. البتـــه نظر من، این اســـت که 
کلیت جشـــنواره ناظـــر و معطوف به پژوهش هـــای کاربردی 
باشـــد.»پژوهش های کاربردی« به معنای عام، مدنظر بنده 
اســـت؛ چون تولید علـــوم پایه در حوزه علوم انســـانی کاماً 
کاربردی اســـت و شـــامل تولیـــد نظریه هـــا و ایده پردازی ها 
هـــم می شـــود. یـــک بخشـــی هـــم می توانـــد مربـــوط بـــه 
تحقیقات و علوم کاربردی باشـــد که مســـأله محور هســـتند 
و می تواند مســـائل را حـــل کند و به این بخـــش اختصاص 

. بد یا
جشـــنواره فارابی می تواند به کاربردی شـــدن علوم انسانی 

کند.  کمک 
البتـــه نمی شـــود و نبایـــد انتظار داشـــت که همه بـــار محور 
شدن علوم انســـانی را از جشنواره فارابی درخواست کنیم. 
روح حاکم بر پژوهش های علوم انســـانی در کشـــور باید به 
سمت مســـأله محور شـــدن برود و البته جشـــنواره فارابی 

هم می تواند ســـهم خـــود را در این بیـــن ایفا کند.

 جشنواره فارابی چگونه می تواند از ظرفیت 
خود برای ارتباط بیشتر و ارتقای تعاملات علمی 
میان استادان ایرانی و غیرایرانی استفاده کند؟

ظرفیـــت اولیـــه در این زمینـــه وجـــود دارد؛ زیرا جشـــنواره 
بخـــش بین الملـــل هـــم دارد. باید ایـــن ظرفیت را توســـعه 
دهنـــد و ارتباطات بین المللی در ذیل جشـــنواره گســـترش 
داده شـــود. صـــرف اینکـــه تعـــدادی از برگزیـــدگان فارابی 
پژوهشـــگران خارجـــی باشـــند لزومـــاً بـــه معنـــای توســـعه 

تعامـــات بین المللی نیســـت. 
در کلیـــت علوم انســـانی ایـــران، یکـــی از نقـــاط ضعفی که 
داریـــم توســـعه یافتگی انـــدک ارتباطـــات بین المللی علوم 
انســـانی اســـت. طبیعتاً جشـــنواره فارابی هم تحـــت تأثیر 
جـــو عمومی قـــرار گرفتـــه اســـت. ظرفیت هـــای لازم برای 
بین المللی شـــدن جشـــنواره ایجاد شـــده اما باید راهکارها 
و برنامه ریزی هـــای مشـــخصی داشـــته باشـــیم کـــه در کنار 
جشـــنواره فارابی به توســـعه روابط بین المللـــی علمی هم 

کمـــک کنیم.
شـــاید تأکیـــدات ویژه بایـــد این باشـــد که مـــا فعالیت های 
جانبی را در جشـــنواره فارابی داشته باشیم. خود جشنواره 
بـــا توجـــه بـــه معرفـــی برگزیده هـــای بین المللـــی بـــه این 
ســـمت رفته اســـت اما می تـــوان فعالیت هـــای جانبی هم 
داشـــت که تعامات بین المللی زمینه ســـاز شـــود. می توان 
برگزیدگان ایرانی و بین المللـــی را که حوزه های موضوعی و 

مطالعاتـــی مشـــترک دارند به هـــم مرتبط کرد.

 دانشگاه ها و فضاهای علمی در زمینه تحول 
در علوم انسانی به جشنواره فارابی چه کمکی 

می توانند بکنند؟ مثلاً در زمینه تولیدات علمی 
یا در نظر گرفتن اولویت های جشنواره برای 

کاربردی تر شدن پژوهش ها چه باید کرد؟
ســـهم اول این اســـت کـــه تولیـــدات علمی در دانشـــگاه ها 
و پژوهشـــگاه ها و مراکـــز مطالعاتـــی تولیـــد شـــود. یعنـــی 
جشـــنواره فارابـــی کـــه بـــه تنهایـــی تولیدکننـــده پژوهش 
نیســـت. ســـهم اولیه از آن، این مراکز و دانشـــگاه ها اســـت 
کـــه تولیدات علمـــی دارنـــد و به جشـــنواره فارابـــی عرضه 
و معرفـــی می کننـــد. دبیرخانـــه جشـــنواره فارابـــی بایـــد 
همکاری هـــای مشـــترکی بـــا دانشـــگاه ها و پژوهشـــگاه ها 
داشته باشـــد که اولویت ها را مشـــخص کنند و به خصوص 
 در حـــوزه پژوهش هـــای کاربـــردی رایزنـــی بیشـــتری انجام 

دهند.
 اگـــر بتوانیـــم بودجه ای بـــه جشـــنواره فارابـــی اختصاص 
دهیم که بعضی از آثار پژوهشـــی را تـــا جای ممکن حمایت 
کنـــد، بـــرای دانشـــجویان تحصیـــات تکمیلـــی در مقطـــع 
دکتـــری و پژوهشـــگران مختلفی کـــه عاقه مند هســـتند، 
تأثیـــر خوبـــی خواهـــد داشـــت. می تـــوان همکاری هـــای 
نزدیک تـــری بیـــن جشـــنواره و مراکـــزی ایجـــاد کـــرد کـــه 

تولیدکننـــده تحقیقات هســـتند.

 حمایت های مادی و معنوی جشنواره از 
برگزیدگان برای تکمیل پروژه های علمی شان 

تا چه اندازه می تواند مفید باشد؟ اولویت با 
حمایت های مادی است یا معنوی؟

نظـــر شـــخصی مـــن ایـــن اســـت کـــه حمایت هـــای معنوی 
مهم تـــر اســـت. در دوره هفتـــم و هشـــتم کـــه اطاعـــات 
داشـــتم، برگزیدگان به بنیـــاد نخبگان معرفی می شـــدند و 
وامی به آنـــان تعلق می گرفـــت. اما اکثـــر برگزیده ها اغلب 
از بین افراد صاحب کرســـی و پیشکســـوت بودند و چندان 
رغبتی نداشـــتند کـــه پرونده تشـــکیل دهند. بـــه هر حال، 
برای پژوهشـــگران جوان این انگیزه وجـــود دارد و می تواند 

مفید باشـــد.
حمایت های معنوی در این شـــرایط ارزنده تـــر و تأثیرگذارتر 
اســـت. معرفـــی برگزیدگان بـــه مراکز بین المللـــی و ترجمه 
آثـــار برگزیده به صورت کلی و خاصه و اهدای بورســـیه های 
کوتاه مدت هـــم تأثیرگذار اســـت. باید این قبیل مســـائل 
در آیین نامـــه جشـــنواره بازنگـــری شـــود. به نظـــرم معرفی 
پژوهش هـــای برتـــر و معرفـــی آنهـــا بـــه حوزه هـــای علمی و 

دانشـــگاهی می توانـــد انگیزه بیشـــتری ایجاد کند.

 چه بخش ها و ویژگی های جدیدی می تواند به 
جشنواره فارابی در آینده اضافه شود؟ مسائلی 

که می تواند به حوزه علوم انسانی کمک کند 
یا به بهتر دیده شدن آثار برگزیده کمک کند، 

چیست؟
باید اهمیت بیشـــتری به »پژوهش های کاربردی« بدهیم و 
آن دســـت از پژوهش هایی که نوآوری بیشـــتری دارند، باید 
بیشـــتر هم مورد توجه قرار گیرند. جشـــنواره فارابی دارای 
بخـــش جـــوان اســـت و پژوهش های برتـــر در ایـــن بخش 

می توانـــد با توجه بیشـــتری هم همراه شـــود. اگـــر بتوانیم 
از ظرفیت های موجود در دســـتگاه های دیگر هم اســـتفاده 

کنیم هم افزایی بیشـــتری در جشـــنواره خواهد داشت.
 هیـــأت حمایـــت از کرســـی های نظریه پـــردازی در معاونت 
علمـــی ریاســـت جمهـــوری وجـــود دارد کـــه اگـــر بتوانیم از 
ظرفیت هایـــی کـــه در ســـایر مراکـــز هســـت بهـــره ببریم، 

جشـــنواره فارابـــی تقویت خواهد شـــد.
از ســـوی دیگـــر، بایـــد بتوانیـــم تولیـــدات بومی را بیشـــتر 
مـــورد تأکید قـــرار دهیم. تاکنـــون از طرف هیـــأت حمایت 
از کرســـی های نظریه پـــردازی »نظریه پـــرداز برگزیـــده« بـــه 
جشـــنواره فارابـــی معرفـــی می شـــود. بـــه نظـــرم کار لازم و 
ارزشـــمندی اســـت و اگـــر پژوهش هایی کـــه نقـــد نوآورانه 
مطرح می کند بیشـــتر مورد توجه باشـــد راندمان جشنواره 

بالاتـــر می رود.

 جشنواره فارابی آزاداندیشی را چگونه در 
دستور کار قرار می دهد، چنانکه تنوع اندیشه ها 

را به رسمیت بشناسد؟
ی  قـــا آ ی  یاســـت جمهور ر وره  د ر  د بـــی  ا فار ره  ا جشـــنو
احمدی نژاد پایه گذاری شـــد و در دولت هـــای آقای روحانی 
و اکنون هم در دولت آقای رئیســـی ادامه پیدا کرده اســـت. 
با توجه به اینکه، جشـــنواره فارابی ذیـــل معاونت فرهنگی 
وزارت علوم برگزار می شـــود، طبیعتاً گفتمان های سیاسی 
دولـــت در آن تأثیرگذار اســـت و این موضـــوع را نمی توانیم 

. یم شو منکر 
دیدگاه هـــای مختلف در دولت های مختلـــف به نوعی تنوع 

و تکثـــر را تأمین می کند.
 همان طـــوری که به لیســـت برگزید گان مراجعـــه می کنید، 
می بینیـــد طیف هـــای نظـــری مختلفـــی وجود دارنـــد. نظر 
شـــخصی مـــن ایـــن اســـت کـــه در بررســـی آثار پژوهشـــی 
بیـــش از اینکـــه ســـایق و رویکردهـــای سیاســـی را دخیل 
کنیـــم، تأکیدمـــان بایـــد روی شـــاخص هایی باشـــد کـــه 
در خـــود جشـــنواره اســـت. درســـت اســـت کـــه تنـــوع و 
تکثـــر رعایـــت شـــده امـــا جـــا دارد بخش هـــای علمـــی را 
حتی المقـــدور  را  سیاســـی  نگاه هـــای  و  کنیـــم   تقویـــت 

کاهش دهیم.
 اگـــر نکتـــه ای در ارتباط با جشـــنواره فارابی یـــا حوزه علوم 

انسانی مدنظرتان اســـت؛ بفرمایید.
تأکیـــد می کنم کـــه طبیعتاً هر نهـــاد و ســـاختاری که ایجاد 
می شـــود محاســـن و معایبـــی دارد اما توصیه ما این اســـت 
که بیش از اینکه نقاط ضعف و کاســـتی ها را برجســـته کنیم 
بایـــد کمک کنیم کـــه نهاد مدنظـــر روز بـــه روز تقویت و به 
نقطـــه مطلـــوب نزدیک شـــود. همـــه جامعه علمی شـــامل 
غ از نقدهـــا و  دانشـــمندان، پژوهشـــگران و محققـــان فـــار
انتقادهایـــی که ممکن اســـت داشـــته باشـــند، بـــه ارتقای 

جشـــنواره کمک کنند. 
فارابـــی یکی از ابتکاراتی بـــوده که در علوم انســـانی الزامی 
بود تـــا معیارهـــای علمی و پژوهشـــی تقویت شـــود و واقعاً 
اعتبـــار جشـــنواره بـــه آثاری اســـت کـــه برگزیده می شـــود. 
تـــاش کنیم برگزیـــدگان صاحب اعتبار علمی شـــوند؛ چرا 
که بـــه تثبیت جایـــگاه جشـــنواره در حـــوزه علوم انســـانی 

کمـــک می کند. 

 
 

روابط علمی بین المللی در حوزه علوم انسانی را باید توسعه دهیم
صرف اینکه تعدادی از برگزیدگان فارابی پژوهشگران خارجی باشند لزوماً به معنای توسعه 

تعاملات بین المللی نیست. 
در کلیت علوم انسانی ایران، یکی از نقاط ضعفی که داریم توسعه یافتگی اندک ارتباطات 

بین المللی علوم انسانی است. 
طبیعتاً جشنواره فارابی هم تحت تأثیر جو عمومی قرار گرفته است.

 ظرفیت های لازم برای بین المللی شدن جشنواره ایجاد شده اما باید راهکارها و 
برنامه ریزی های مشخصی داشته باشیم که در کنار جشنواره فارابی به توسعه روابط 

بین المللی علمی هم کمک کنیم.

ـــرش بـ

9 ویـــژه تحقیقات علوم انسانی و اسلامی
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